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آیین تشییع عارف لرستانی برگزار شد

تشویق لرستانی برای تمام لحظاتی که مردم را خنداند
آیین تشییع پیکر عارف لرستانی روز گذشته در تالار وحدت برگزار 
شد. جواد رضویان بازیگر شناخته شده ای که سال ها با لرستانی رفاقت 
داشته، دراین مراســم گفت: عارف ســال ها کار نکرد ولی خم به ابرو 
نیاورد. عارف، عارف بود، کُرد بود، مرد بود. شــوک از دست دادن حسن 
جوهرچی عزیز را هنوز پشت سر نگذاشته بودیم که علی آقا معلم رفت، 
هنوز چهلم علی آقا نرسیده بود که افشین یداللهی رفت و حالا هم عارف 
عزیز. خدایا به همه ما صبر بده.مهدی کرم پور نیز گفت: ناراحت کننده 
این است که دل ما بیشــتر برای او تنگ می شود و باید بگویم متأسفانه 
عارف خیلی بیشتر از آن چیزی بود که ما می شناختیمش. استعدادهای 
او خیلی بیشتر از آن نقش هایی بود که به او پیشنهاد می دادند. همه او را 
به خاطر نقش های طنزش می شناسند، از شما تقاضا می کنم به افتخار 
تمام لحظاتی که ما را خندانده است؛ تشویقش کنید. بعد از تشویق های 
بی امان حاضران، همسر عارف لرستانی ضمن تشکر از آنها که به آیین 

بدرقه لرســتانی آمده بودند، گفت: عارف خوشحال خوشحال رفت و 
آرزویش این بود که درخواب برود. همیشه دردش مردم بود و از این درد 
ناراحت می شد و خوشحالم که خوشحال رفته است.محمدرضا هدایتی 
دربخش دیگر مراسم به روی سن آمد و گفت: من و عارف جزو بچه هایی 
بودیم که درگروه آقای مدیری همیشــه به شهرستانی بودنمان افتخار 
می کردیم و همه می دانستند که ما بدون پارتی رشد کردیم. من امروز 
یکی از بهترین حامیان و دوستانم را از دست دادم. از همین جا به مردم 
کرمانشــاه، مردم ایران و جامعه هنری درگذشت عارف عزیز را تسلیت 
می گویم.سپند امیرسلیمانی هم درسخنانی کوتاه گفت: اینجا برایم اینجا 
ته دنیاست. متأسفم که رفیقی را دست دادیم که همیشه می توانستیم 
روی او حســاب باز کنیم. برزو ارجمند نیز در ادامه پشت تریبون قرار 
گرفت و گفت: من ازطرف همه بچه هایی که  ســال 1374 در دانشکده 
تئاتر بودیم، صحبت می کنم؛ همه ما بچه های ویژه ای بودیم اما مردترین 

و مهربان ترین و آدم ترین مان عارف بود. او همیشــه راضی بود و با تمام 
وجود برای خانواده اش کار می کرد. او ورزشکار و کتابخوان بود. لرستانی 
به معنای واقعی یل بود. امیدوارم همیشه روحش در آرامش باشد.پیکر 
عارف لرستانی پس از این مراسم به کرمانشــاه انتقال داده شد تا امروز 

صبح در زادگاهش کرمانشاه تشییع شود.

امین فرج پور – شهروند| وقتی در روزهای بعد از 
برگزاری جشنواره فیلم فجر، بهروز افخمی و حجت الله 
ایوبی، روی آنتن زنده از هم خواستند که استعفا کرده 
و جای خود را به افراد کاربلدتر بدهند، می شــد انتظار 
داشت که اتفاقی رخ دهد؛ آخر هرچه بود و طرفین هر 
که بودند، ادبیات بحث آنها به یک برنامه زنده تلویزیون 
ایران نمی خورد که در تمام این سال ها تلاش کرده همه 
چیــز را در لفافه ای از محافظه کاری و ظاهرســازی به 

مخاطبان عرضه کند.
وقتی چندی بعد حجت الله ایوبی، رئیس پیشــین 
سازمان سینمایی برکنار شد - یا استعفا کرد - به نظر 
می رسید افخمی این بازی را برده است. ظاهرا انتقادات 
تند و تیز و بیشتر سیاسی کارانه »هفت« نتیجه داده و 
رئیس سازمان سینمایی تغییر کرده بود. در آن روزها به 
نظر نمی رسید جایگاه افخمی را خطری تهدید کند، اما 
سیب تا لحظه آمدن به زمین نیاز به  هزار دور چرخیدن 
نداشت. افخمی اگرچه طعم برد را زیر زبانش مزه کرد، 
اما خودش هم خبر نداشــت که ظاهرا عمر کاری او در 
»هفت« تقریبا همزمان با ایوبی به اتمام رسیده است. 
درواقع با پایان  سال 1395، برنامه هفت نیز به انتها رسید 
و افخمی همچون گبرلو، بدون آن که بتواند روی آنتن 
زنده تلویزیون خداحافظی کند، حضور در این برنامه را 

از دست داد.
بعد از پخش نشــدن »هفت« در تاریخ مقرر، بهروز 
افخمی درحالی که به سیاق اغلب دست اندرکاران این 
مرز و بوم دوست داشت اوضاع را گل و بلبل نشان دهد، 
انگیزه جدایی اش از »هفت« را فیلمسازی بیان کرد. او 
به »شهروند« می گوید که جز این دلیلی برای جدایی 
راه آنها وجود ندارد و او دیگــر از برنامه روتین هفتگی 
خسته شده بود. او ظاهرا فراموش کرده که همین چند 
هفته پیش اعلام کرده بود که حتی وقتی فیلمبرداری 
فیلم جدیدش شــروع شود نیز قرار اســت آن را ادامه 
دهد. افخمی برای توضیح بیشتر درباره این که چه شد 
به این راحتی تأثیرگذارترین تریبون درباره سینما را از 
دســت داد، می گوید: پس از دو سال، قرارداد همکاری 
ما با سازمان صداوسیما به پایان رسید. در  سال جدید 
برای توافق مجدد جلسه ای با مدیران تلویزیون داشتیم 
که همه چیز با خوبی و خوشــی همراه بود. من در آن 
جلســه به مدیران اعلام کردم که می خواهم به سراغ 
ساخت فیلم ســینمایی ام بروم، چرا که فکر می کنم 
دیگر همه گفتنی ها را گفته ام و بــه آنچه در »هفت« 
می خواستم، رســیده ام. مدیران تلویزیون نیز به دنبال 

ایجاد تغییراتی در ساختار برنامه بودند و خواسته هایی 
داشــتند. درنهایت به این توافق رســیدیم که بعد از 
انتخابات ریاست جمهوری، گروه دیگری برنامه هفت 
را اجرا کنند. ولی من ان شاءالله هر زمان لازم بود و تیم 
جدید خواست در »هفت« حضور پیدا خواهم کرد. من 
به مدیران سازمان نیز اعلام کردم دیگر حرف جدیدی 
برای گفتن ندارم و فکر می کنم هر آنچه لازم بوده را گفته  

و انجام داده ام و نتیجه لازم را نیز در »هفت« گرفته ام. 
و بالاخره چنین شد که سومین تیم برگزارکننده هفت 
نیز عاقبت به خیر نشد. آن هم درحالی که گفته می شد در 
دوره ای برای مانــدن همه کار کرده بودند. برنامه هفت 
که پس از دوران موفق فریــدون جیرانی و دوران رو به 
افول محمود گبرلو، به دست بهروز افخمی سپرده شده 
بود تا به کمک ســینمای ایران بیاید، در دوره افخمی 
جنجالی ترین و حاشیه سازترین دوره اش را تجربه کرد. 
چنان حاشیه ساز که از آن به چوب گذاشتن لای چرخ 
سینما تعبیر می شد و حتی بسیاری از میهمانان »هفت« 
دوره های پیشین در این دوره حتی حاضر به گفت وگو 
با خبرنگار »هفت« در حاشــیه مراسم  سینمایی نیز 
نبودند. بهانه هم برای تمام مخالفان جور بود. این وری ها 
یک چیزهایی را نمی پســندیدند و آن وری ها هم یک 
چیزهای دیگر را. برچســب هایی که در این برنامه به 
شماری از سینماگران و دستاوردهایشان زده شد، دعوت 
از برخی میهمانان مســأله دار و دارای سوابق سیاه که 
حتی صدای حامیان افخمی را درآورد، رفتارها و ادبیات 

خارج از عرف و بعضا خارج از اخلاق مسعود فراستی و 
حمایت قاطع افخمی از او و سپردن کرسی ثابت نقد و 
آنتن زنده تلویزیون برای تسویه حساب او با شماری از 
فیلمسازان و... همه و همه منجر به بسترسازی برای این 
تغییرات شد. فراستی اما در پاسخ »شهروند« دلخوری 
مدیران تلویزیون از رویه انتقادی برنامه را یکسر مردود 
می داند و می گوید اگر این گونه بود من در هر سه دوره 
برنامه حضور نداشتم.دلیل اما هرچه باشد، مسئولان 
تلویزیون تصمیم شان را گرفته و دنبال تیم جایگزین 
بودند، اما افخمی مقاومت کرد و با رایزنی های انجام شده 
تا انتهای  سال ماندنی شد. این درحالی است که حتی 
در دوره ای جانشین افخمی نیز مشخص شده بود و اکبر 
نبوی گفته بود: برای اجرای »هفت« به من پیشــنهاد 
دادند که ابتدا نپذیرفتم، اما درنهایت وقتی اصرار دوستان 
را دیدم، قبول کردم.البته صداوسیما در ادامه پیگیر این 
قضیه نشد. افخمی ماند، اما این ماندن چند ماه بیشتر 
دوام نداشت تا به پایان  سال رسیدیم و این پایان ظاهرا 
نقطه پایان عمر »هفت« بهروز افخمی نیز بود. پایانی که 
می شد از آن به آغاز روند خستگی ناپذیر گمانه زنی ها و 
حدس هایی که درباره تیم چهــارم گرداننده »هفت« 
رسانه ها را پر کرده، تعبیر کرد. نخستین عکس العمل را 
در این باره ناصر کریمان کلید زد. با این که بهروز افخمی 
در آخرین برنامه هفت در  سال 95 اعلام کرده بود پخش 
آن بعد از تعطیلات نوروزی آغاز خواهد شد، در روز پیش 
از نخستین »هفت«  سال جدید، مدیر گروه اجتماعی 

شبکه ســه ســیما به طور ناگهانی اعلام کرد افخمی 
و تیمش از این برنامــه رفته اند و »هفت« با حضور تیم 
جدید بعد از انتخابات روی آنتن خواهد رفت. کریمان 
با اعلام این خبر رفتن افخمی از »هفت« را تمام شده و 
قطعی دانست. علی اصغر پورمحمدی، مدیر شبکه سوم 
سیما نیز درباره انتخاب جایگزین این مجری عنوان کرد: 
درحال حاضر افراد بســیاری هستند که برای سپردن 
برنامه به آنهــا اعلام آمادگی کرده انــد ولی ما ترجیح 
می دهیم بهترین انتخاب را داشــته باشــیم و درحال 
رایزنی هستیم.درحالی که همگان چشم انتظار رونمایی 
از چهارمین گــروه اداره کننده این برنامه ســینمایی 
پس از انتخابات ریاســت جمهوری و بازگشت جدول 
پخش شبکه های تلویزیون به وضع همیشگی هستند، 
تهیه کننده »هفت« با ذکر این که »هفت« بعد از پایان 
ماه رمضان یعنی تیرماه روی آنتن خواهد رفت، با اعلام 
این که هنوز مدیران صداوســیما درباره مجری جدید 
و ســاختار این برنامه به جمع بندی نرسیده اند، نشان 
می دهد هنوز چیزی روشن درباره آینده برنامه به دست 
نیامده است. سعید پروینی در این باره گفته: فعلا تا اتمام 
برگزاری انتخابات و پخش ویژه برنامه های تلویزیون برای 
این ایام، ما به دنبال تعیین ساختار جدید هستیم. پس از 
آن نیز با شروع ماه مبارک رمضان مثل هر سال »هفت« 
روی آنتن نمی رود. ان شاءالله سری جدید برنامه با پایان 
ماه مبارک رمضــان روی آنتن می رود.این تهیه کننده 
درباره تیم و ساختار جدید این برنامه نیز این طور توضیح 
داده است: گزینه های مختلفی درحال بررسی است و 
فعلا هنوز به جمع بندی نرسیده ایم. به زودی ساختار 
و ترکیب ســری جدید این برنامه بــا تصمیم مدیران 
سازمان تعیین خواهد شد.سعید پروینی درباره روندی 
که به خداحافظی افخمی منجر شد، همان حرف هایی 
را می زند که خود افخمی گفته بود. او فضای جلســه با 
مدیران صداوسیما را بســیار خوب و دوستانه توصیف 
کرد که دو طرف از همکاری یک سال و نیمه شان راضی 
بودند. دم خروس اما جایی پیدا می شود که تهیه کننده 
از قرارداد یک ســال و نیمه می گوید و ناصر کریمان از 
پایان قرارداد دو ساله ای که میان صداوسیما و »هفت« 
وجود داشت. البته تفاوت زیادی هم در این بین وجود 
ندارد. افخمی همان طور که آمده بود، رفت و این اصل 
قضیه است. فراموش نکرده ایم که دو سال پیش در زمان 
محمود گبرلو نیز قرار بود او به همراه ساختار جدیدی 
بعد از ماه رمضان بازگــردد، اما افخمی »هفت« را روی 

آنتن برد.

بهروز افخمی و مسعود فراستی در گفت وگو با »شهروند« از دلایل جدایی شان گفتند

هفت؛ شاید وقتی دیگر! 

شنیده ایم که پیش تولید سریال پایتخت 5 
متوقف شده و عوامل این سریال در حال انتظار 
برای تصمیم گیری مدیران و سازندگان هستند. 
تصویربرداری این سریال که بخش هایی از آن 
در قبرس فیلمبرداری می شــد، حداقل تا یک 
ماه به تعویق افتاده است. ظاهرا دلیل این اتفاق 
فاصله زمانی کم باقی مانده تا ماه رمضان است 
که باعث شــده مدیران تلویزیون با ناامیدی از 
نرسیدن این ســریال، پایتخت را از کنداکتور 

سریال های ماه رمضان خارج کنند. 

بیست ودومین »تولد ماه« به مناسبت زادروز 
استاد محمدعلی بهمنی سه شنبه ۲9 فروردین 
با حضور جمعی از هنرمنــدان و علاقه مندان 
در مــوزه هنرهای دینی امام علــی)ع( برگزار 

می شود.

مهران مدیری قطعه یار تویی را به یاد دوست 
و همکار خود، عارف لرستانی خواند.

فیلــم مســتند »روزگاری  هامــون« بــه 
کارگردانی محمد احســانی در جشنواره فیلم 
»گرین پوینت« در آمریــکا با موضوع محیط 

 زیست به نمایش درمی آید.

تاکید وزیر ارشاد بر لزوم تولید آثار 
سینمایی مستند

روز گذشــته آیین تودیع و معارفه مهدی محقق 
و حســن بلخاری به عنوان مدیــران قبلی و جدید 
انجمن آثار و مفاخر فرهنگی ایران با حضور سیدرضا 
صالحی امیری، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و جمعی 
از چهره های شناخته شــده فرهنگی در محل این 
انجمن برگزار شد. وزیر ارشــاد در بخشی از مراسم 
گفت: انتظار داریم انجمن در دوره جدید به آثار نیز 
به اندازه اشخاص توجه نشان بدهد و در حوزه تولید 
آثار سینمایی مستند بر پایه زندگی مفاخر فرهنگی 
و نیز تولید و انتشــار تألیفات بــزرگان و همچنین 
فعالیت جدی در زمینه ترجمه این آثار و ساخت و 
نصب تندیس مفاخر در شهرهای مختلف، بیشتر 

ورود کند.

دریچه اتفاق

سامان آسمان|  شوالیه آواز ایران مدت هاست از 
وضع موسیقی در ایران شکایت دارد. شهرام ناظری از 
آن دست هنرمندانی است که هر جا باشد، حرفش 
را می زند از اینکه بگوید موسیقی ایرانی در سال های 
اخیر اسیر تقلید و محدودیت های خود ساخته برخی 
از اساتید و شاگردان است، خسته نمیشود. شوالیه 
آواز در اختتامیه هشتمین جشنواره فرهنگی وزارت 
بهداشت هم از وضع این روزهای موسیقی به دلیل 
سطحی و بی کلاس بودن انتقاد کرد. او می داند که 
در این شــرایط راهی جز نقد و علنی کردن اعوجاج 
موجود در موسیقی ندارند. حالا چه فرقی می کند 
گوش ها آماده شنیدن باشند یا نخواهند کاستی ها 
را بپذیرند و باورشــان کنند. در شرایطی که برخی 
از نامداران آواز از پیشرفت هنرجویان و هنرمندان 
جوان ابراز رضایت می کنند، ســخن گفتن از تقلید 

آن هم تنها از ســوی شــهرام ناظری هنری 
اســت که باید قدرش را دانست. شهرام 

ناظری وقتی بنا شد در آیین اختتامیه 
جشــنواره فرهنگی وزارت ارشــاد 
سخن بگوید فرصت را مغتنم شمرد 
و با دانشجویان حاضر در مراسم درد 

دل کرد . او گفت: خوشــحالم که این 
سعادت نصیبم شد تا در جمع دانشجویان 

باشــم. در ســال های پس از پیــروزی انقلاب هر 
جا مراســمی به دعوت دانشــجویان بوده، در آن 
حضور داشته ام. موســیقی سنتی بخش کوچکی 

از موســیقی ملی ایران است.ناظری که حالا 
بیش از 30 ســال اســت به تلویزیون 
پا نگذاشته با اشــاره به این انتخاب 
خودخواسته گفت: به همین دلیل 
معمولا در چنین برنامه هایی درباره 
رشته اصلی ام موســیقی صحبت 
می کنــم. وظیفه خــودم می دانم که 
هربار در جمع دانشــجویان قرار می گیرم، 
نکته ای هرچند کوچک درباره موسیقی رابه اطلاع 
آنها برســانم.ناظری از وضع این روزهای موسیقی 
انتقاد کرد و گفت: بســیاری از موسیقی هایی که 

این روزها می شــنویم سطحی، عوامانه و بی کلاس 
هستند و موســیقی جدی کمتر شنیده می شود. 
حتی موســیقی ای که از تلویزیون پخش می شود، 
معمولا سطح پایین است. امیدوارم به هنر، فرهنگ 
و میراثی که از نســل های قبل به ما رسیده، توجه 
کنیم و با نگاه دقیق تر به آنها، نقــش موثرتری در 
سازندگی کشور داشته باشیم.او در بخشی از مراسم 
در همراهی با گروه مولانا قطعاتــی را اجرا کرد و در 
پایان برنامه به اصرار دانشــجویان برای ادامه یافتن 
کار جواب مثبت دارد و »اندک اندک جمع مستان 
می رسند« را برایشان خواند. ناظری مدت هاست راه 
انتقاد پیش گرفته و به عنوان یکی از ستون های آواز 
ایرانی در چند دهه اخیر خستگی نمی شناسد. باید 
به ثابت قدم بودنش احترام گذاشت؛ هر چند امیدی 

به اصلاح نباشد!

ادامه انتقادهای شهرام ناظری به آواز ایرانی در اختتامیه جشنواره فرهنگی وزارت بهداشت

صبر ستودنی شوالیه آواز ایرانی

پایانصفحهبندی:شروعصفحهبندی:زمانصفحهبندی:18/00- 17/30

»آرشیو جادویی« مارکز به 
نمایش درمی آید

مستند »آرشیو جادویی« که به گنجینه 
فرهنگی »گابریل گارسیا مارکز« پرداخته، 
به مناسبت سومین ســالروز درگذشت 
این نویســنده و روزنامه نگار برجسته 
کلمبیایی از شبکه ۲۲ تلویزیون مکزیک 
روی آنتن می رود.این فیلم ۵۲ دقیقه ای 
را »گابریل ســانتادر« کارگردانی کرده و 
پیشــتر از تلویزیون کلمبیا پخش شده 
است. »آرشیو جادویی« درواقع روایتی 
است از آرشــیو عظیم »گابو« در مرکز 
»هری رنسم« دانشگاه تگزاس. مستند 
»سانتادر« شــخصیت این رمان نویس، 
روزنامه نــگار و فیلمنامه نویس را از ابعاد 
فردی و اجتماعی تحلیل کرده اســت. 
در این فیلم،  مدارک،  دست نوشــته ها،  
از  باقیمانده  یادگاری هــای  و  عکس ها 
»مارکز« که در مرکز »رنسم« نگهداری 
می شود، به نمایش درمی آید تا مخاطبان 
دیدی همه جانبه نسبت به فعالیت های او 
پیدا کنند.در مستند »آرشیو جادویی« 
همچنیــن نظرات کارشناســانی چون 
مکزیکی،  محقــق  مونتلونگو«  »خوزه 
»اســتفن انیس« رئیــس مرکز »هری 
رنسم«،  »النا پونیاتوســکا« نویسنده و 
دانشجویان »گارسیا مارکز« درباره این 
مجموعه و کارهای نویسنده »صد  سال 
»گابو«  است.نوشته های  آمده  تنهایی« 
درباره »صد سال تنهایی« و ۹ کتاب دیگر 
او در این آرشیو موجود است. چرک نویس 
متن سخنرانی »مارکز« هنگام دریافت 
جایزه نوبــل ۱۹۸۲، ۲۰۰۰ نامه از او که به 
افراد مطرحی چون »کارلوس فوئنتس« 
نویسنده فقید مکزیکی و »گراهام گرین« 
رمان نویس انگلیسی نوشته شده اند، از 
دیگر بخش های این مجموعه هســتند. 
اکثر این مطالب به زبان اسپانیولی نوشته 
شــده اند. دانشــگاه تگزاس قصد دارد 
بخشی از این نوشته ها را دیجیتالی کند و 

در دسترس علاقه مندان قرار دهد.

ایناریتو و ماجرای گوشت و شن
شهروند|  گوشت و شن جدیدترین 
ایناریتو  فیلم آلخانــدور گونزالس 
فیلمساز مکزیکی یک تجربه 6 ونیم 
دقیقه ای است که ماه آینده دربخش 
مســابقه کن به نمایش درمی آید و 
مخاطب را به ســفری درباره وضع 
انســانی مهاجــران و پناهجویان 
می برد. کارگردان برنده اســکار با 
انتشــار بیانیه ای برای نخستین بار 
منتشرنشــده  تاکنون  جزییات  از 
گزارش  اســت.به  گفته  پروژه  این 
ایندی وایــر ایناریتو گفته؛ درطول 
چهار سال گذشته که این پروژه در 
ذهنم درحال شــکل گیری بود، از 
امتیاز ملاقات و مصاحبه با بسیاری 
از پناهجویــان مکزیکی و آمریکای 
مرکــزی بهره مند شــدم. ماجرای 
زندگی شان اســیرم کرد، درنتیجه 
برای حضور دراین  از بعضی شــان 
پــروژه دعوت به همــکاری کردم.
این فیلمســاز 3۵ســاله همچنین 
هدف اصلی خود از تهیــه و تولید 
را چنین توضیح  چنین پــروژه ای 
داده اســت: قصدم این بوده که با 
اســتفاده از واقعیت مجازی دست 
به تجربه گرایی بزنــم و به واکاوی 
به ویژه در  بپردازم؛  انســانی  وضع 
دیکتاتوری  فروریختن  برای  تلاش 
فریم که تنها مي تــوان همه چیز را 
از خلال آن مشاهده کرد- و فضایی 
ایجاد کنم که به بازدیدکننده اجازه 
می دهد از خلال تجربه ای بی واسطه 
و مستقیم جا پای مهاجران بگذارد، 
با گوشت و پوست احساس شان کند 
و به قلب شان راه یابد.گوشت و شن 
حاصل جدیدترین همکاری مشترک 
ایناریتو و لوبسکی به شمار می رود 
که درســال های اخیــر، فیلم های 
تحسین شــده ای مانند بردمن و از 
گور برگشته را با هم مقابل دوربین 

برده اند. 
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